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Blažena Galiová 
starostka obce

Slovo starostky

Vážení spoluobčané, zdravím vás 
v krásném podzimním období.

Úspěšně jsme zahájili nový školní 
rok, a proto dovolte, abych poděkova-
la všem pedagogům, zaměstnancům 
MŠ, ZŠ a OŠJ za zvládnutí minulé-
ho školního roku a popřála jim, aby 
celý školní rok probíhal bez omezení 
a problémů. To samé přeji našim žá-
kům a jejich rodičům.
Po nádherném, i když trochu dešti-
vém a chladném létu, dozrává ve vi-
nicích skvělá úroda hroznů. Jaká bude 
letošní sklizeň, to se dozvíme, až bu-

dou hrozny zpracovány ve sklepě. Pro 
vinaře začíná druhá, neméně důležitá 
etapa jejich snažení. Můžeme se těšit 
na vinařské akce, které jsou spojeny 
s ochutnávkami mladých vín a husími 
a kachními specialitami.
Ale to jsem už hodně předběhla dobu, 
protože nás čekají a právě teď vrcholí 
přípravy na naše tradiční hody.
Nějaký čas to vypadalo velmi nadějně 
a všichni jsme doufali, že letos bude-
me mít stárky. Proto byly zavčas oslo-
veny kapely na hodové zábavy. Jelikož 
se ale nenašel druhý stárkovský pár, 
jak bylo předem dohodnuto, budou 
nakonec letošní hody bez stárků.
S ohledem na možná hygienická opat-
ření, zákazy a nařízení jsme na tuto 
variantu byli připraveni již v loňském 
roce, proto rada obce rozhodla, že se 

letošní hody uskuteční ve spoluprá-
ci s FOS Šardičan, chasou, Sborem 
dobrovolných hasičů, zastupitelstvem 
obce, kulturní komisí a vámi, občany, 
bez stárků, ale věřím, že stejně vesele.
Program letošních hodů je uveřejněn 
na jiném místě tohoto zpravodaje, 
a oproti zvyklostem jsou zde dvě změ-
ny – nebude se konat pondělní taneční 
zábava a tradiční průvod krojovaných 
nepůjde pro stárky, ale půjde se trasou 
po obci, která bude včas zveřejněna.
 
Obracím se s prosbou na všechny 
spoluobčany, na naši chasu, mládež, 
rodiče dětí a všechny, kdo máte doma 
kroj – pojďte do průvodu a ukažme, 
že ani COVID, ani žádná jiná událost 
nám hody nepřekazí a tradiční Šardic-
ký hody v roce 2021 BUDOU!

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz
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Výpis usnesení z jednání rady obce
a zastupitelstva obce

Zasedání rady obce č. 58
dne 2. 6. 2021
Rada obce:
• projednává a schvaluje kupní 

smlouvu se společností AUTO-
CONT a. s., Ostrava, jejímž před-
mětem je dodávka počítačového 
vybavení v rámci zakázky „ZŠ 
TGM Šardice – rozvoj odborného 
vzdělávání – dodávka PC a vy-
bavení pro konektivitu“ za cenu 
1 324 950 Kč včetně DPH a po-
věřuje starostku obce podpisem 
smlouvy

• projednává a schvaluje kupní 
smlouvu se společností KDZ, spol. 
s. r. o., Vizovice, jejímž předmě-
tem je dodávka vybavení odbor-
ných učeben v rámci zakázky „ZŠ 
TGM Šardice – rozvoj odborného 
vzdělávání – dodávka vybavení“ 
za cenu 2 131 989 Kč včetně DPH

• schvaluje přijetí dotace z rozpoč-
tu Jihomoravského kraje (JMK) ve 
výši 38 000 Kč na projekt „Oprava 
kříže u kapličky a čestného hro-
bu – Šardice 2021“ za podmínek 
návrhu smlouvy o poskytnutí do-
tace z rozpočtu JMK

Zasedání rady obce č. 59
dne 16. 6. 2021
Rada obce:
• bere na vědomí smlouvu o využi-

tí obecního systému odpadového 
hospodářství a zajištění zpětného 
odběru elektrozařízení se společ-
ností ELEKTROWIN a. s., Praha, 
jejímž předmětem je využití obec-
ního systému odpadového hos-
podářství nastaveného obcí, a to 
řízením místa zpětného odběru 
odpadních elektrozařízení, a po-
věřuje místostarostu kontrolou 
údajů a porovnáním se stávající 
smlouvou

• souhlasí s podanou žádostí o do-
taci na Státní zemědělský inter-
venční fond z programu rozvoje 

venkova s názvem „Šardice – kro-
je, ozvučení a velkokapacitní stan“ 
prostřednictvím MAS Kyjovské 
Slovácko v pohybu

• bere na vědomí informace spo-
lečnosti Zemagro, spol. s. r. o. 
o založení krmných biopásů na 
pozemcích v blízkosti vodních 
toků a ukládá zveřejnit na webu 
obce a na Facebooku

Zasedání zastupitelstva č. 17
dne 23. 6. 2021
Zastupitelstvo obce:
• revokuje usnesení ze dne 

15. 12. 2020 a schvaluje prodej 
pozemku p. č. 851/4 o výměře 148 
m2, za cenu 50 Kč/m2 vč. DPH 
(jedná se o pozemek se ztíženým 
přístupem, který tvoří svah nad 
dvorním traktem domu č. p. 225, 
kde je možnost jeho sesunutí; po-
zemek je přístupný pouze žadateli 
a není možné jej prodat jinému 
zájemci, snížená cena tak reflektu-
je vzniklé náklady na zabezpečení 
svahu, obec nenese žádné násled-
ky v případě, že svah nebude za-
bezpečen)

• rozhodlo potvrdit p. Zdeňka Be-
nešovského a Mgr. Antonína Ve-
selku členy školské rady jako zá-
stupce zřizovatele (obce Šardice)

• projednává a schvaluje účetní zá-
věrku obce sestavenou za rok 2020, 
okamžik sestavení k 31. 12. 2020

• schvaluje závěrečný účet obce 
Šardice za rok 2020 s výhradou 
a schvaluje nápravná opatření 
vyplývající ze zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce 
za rok 2020 (nápravná opatře-
ní – v budoucnu při zveřejňování 
zakázek na profilu zadavatele uve-
řejnit výši skutečné ceny za plnění 
smlouvy v souladu s § 219, zák. 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřej-
ných zakázek)

• schvaluje poskytnutí příspěvků 
z rozpočtu obce Šardice na rok 
2021

• schvaluje veřejnoprávní smlouvy 

na poskytnutí dotace z rozpočtu 
obce Šardice, celkem 86 000 Kč, 
a smlouvu s TJ Baník Šardice ve 
výši 111 000 Kč

• bere na vědomí informace o stu-
dii proveditelnosti a ukládá oslo-
vit firmu zabývající se statistikou 
rychlosti a počtu projíždějících 
vozidel po skončení uzávěry obce

• ukládá místostarostovi předložit 
cenovou nabídku na chytré radary

Zasedání rady obce č. 59
dne 27. 6. 2021
Rada obce:
• schvaluje vyhlášení veřejné fi-

nanční sbírky „Pomoc obcím za-
saženým tornádem 24. 6. 2021“ 
(pokladnička bude umístěna na 
OÚ Šardice)

• schvaluje nasazení techniky a za-
městnanců p. o. Technické služby 
Šardice na pomoc obcím zasaže-
ným tornádem

Zasedání rady obce č. 59
dne 12. 7. 2021
Rada obce:
• bere na vědomí informaci Svazu 

knihovníků a informačních 
pracovníků – Velká Morava o 
schválení projektu s názvem 
„Kočkohrátky s Ťapičkou“ v poža-
dované výši 5 000 Kč, rada sou-
hlasí s přijetím dotace s tím, že 
termín vyúčtování je stanoven na 
10. 12. 2021

• vyhovuje žádosti Davida Šurýna, 
Šardice 145, o ukončení pronájmu 
nebytových prostor (zastávka u 
kostela) z důvodu ukončení pod-
nikatelské činnosti k 30. 6. 2021 
a schvaluje dohodu o ukončení 
pronájmu

• schvaluje výsledky výběrového 
řízení a rozhodla o uzavření sm-
louvy o dílo na akci „Založení 
skladebných částí  Územního sys-
tému ekologické stability krajiny 
(ÚSES) v k. ú. Šardice I. a II.“ s do-
davatelem KAVYL, spol. s.r.o., Mo-
helno, za nabídkovou cenu ve výši 

Blažena Galiová 
starostka obce
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6 113 194,92 Kč bez DPH a pov-
ěřuje starostku podpisem smlouvy

Zasedání rady obce č. 59
dne 23. 8. 2021
Rada obce:
• bere na vědomí rozhodnutí o po-

skytnutí dotace v rámci programu 
péče o krajinu v roce 2021 na akci 
„Polní cesta 2021“ ve výši 113 498 
Kč (výsadba 67 ovocných stromů 
na pozemku p. č. 5290 v k. ú. Šar-
dice, dotace činí 100 % nákladů)

• projednává a schvaluje zprávu 
o hodnocení nabídek pro zadání 
zakázky malého rozsahu „Veřejné 
osvětlení – Obec Šardice II. etapa“ 
s výsledkem hodnocení:
1. Veolia Energie ČR, a. s. 
(1 789 982 Kč bez DPH)

2. LAMA lighting technologies s. 
r. o. (1 822 202 Kč bez DPH)
3. AC ELFIS, s. r. o. (1 841 152 Kč 
bez DPH)
4. ESMONTA s. r. o. (1 881 569 Kč 
bez DPH)
(rada obce Šardice schvaluje s do-
poručením hodnotící komise nej-
vhodnější nabídku společnosti 
Veolia Energie ČR, a. s. a pověřuje 
starostku podpisem smlouvy o dílo)

• bere na vědomí projektovou stu-
dii společnosti Alumbrado s. r. o., 
Brno, o posouzení vhodnosti in-
stalace fotovoltaické elektrárny na 
OÚ a obecní hale U Orla a před-
kládá ji zastupitelstvu k projednání

• projednává a schvaluje smlouvu 
pro umístění Z-Boxu formou vý-

půjčky a spolupráci při jeho pro-
vozování na pozemku p. č. 1096/7 
v k. ú. Šardice u nákupního stře-
diska Jednota SD, Šardice 675 na 
dobu neurčitou s 6měsíční výpo-
vědní dobou (elektrická energie 
bude vyráběna ze solárních pane-
lů, bez napojení na el. síť)

• bere na vědomí informace sta-
rostky obce o schůzce, která se 
uskutečnila na OÚ Šardice ve věci 
přípravy oslav k 200. výročí na-
rození G. J. Mendela; záležitostí 
se budou rada a zastupitelstvo 
zabývat až po oficiálním oslovení 
a návrhu zapojení naší obce na 
oslavách narození G. J. Mendela 
(*20. 7. 1822 v Hynčicích)

Další informace najdete na webu

www.sardice.cz/ samosprava

Schválené příspěvky pro spolky a zájmové organizace z rozpočtu obce v roce 2021
ROZPOČET 2021

číslo paragraf subjekt účel 2020 žádost 2021

3 3399 Myslivecký spolek Hubert provoz 

6 3399 Spolek seniorů a zdravotně postžených občanů Šardice provoz 

7 3399 Dechová hudba Ištvánci provoz 

8 3399 Ochotníci ze Šardic provoz 

3399 Mažoretky Rošťandy provoz 

9 3399 Folklorní sdružení Šardičan provoz 

3399 Sbor dobrovolných hasičů provoz 

10 3399 Hornický spolek PANON provoz 

11 3399 Mendelův vinařský spolek provoz 

3399 Spolek Za zdravé Šardice provoz 

12 3399 A. Foltýnová - Chalúpka č. 97 provoz

13 3399 Pro přírodu a myslivost provoz

3399 celkem

1 1019 Český svaz chovatelů provoz

2 1019 ZO Český svaz včelařů provoz

4 Farnost Šardice opravy fary

5,14 3419 TJ Baník Šardice provoz 

4359 Město Kyjov soc. Služby

celkem 

 12 500,00     25 000,00    

 3 000,00     12 000,00    

 5 000,00     10 000,00    

 25 000,00    

 10 000,00     20 000,00    

 42 500,00     90 000,00    

 25 000,00    

 10 000,00     20 000,00    

 15 000,00     30 000,00    

 13 000,00     40 000,00    

 5 000,00     10 000,00    

 15 000,00    

 322 000,00    

 12 500,00     20 000,00    

 12 500,00     25 000,00    

 200 000,00     50 000,00    

 420 000,00     420 000,00    

 160 100,00     200 000,00    

 936 100,00     715 000,00    

ROZPOČET 2021

schváleno v rozpočtu
24.2.2021

II. Pololet, schváleno
23.6.2021

 12 500,00    

 3 000,00 Kč 

 5 000,00 Kč 

 12 500,00 Kč 

 30 000,00 Kč 

 10 000,00 Kč 

 8 000,00 Kč 

 10 000,00 Kč 

 7 500,00 Kč 

 12 500,00     86 000,00 Kč 

 12 500,00    

 25 000,00    

 50 000,00    

 250 000,00     111 000,00 Kč 

 200 000,00    

 537 500,00     111 000,00 Kč 
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www.sardice.cz
(Obec - Fotogalerie)

NAROZENÍ
David Měsíček,
Matyáš Měsíček,
Viktoria Vymyslická,
Lilien Hartlová,
Denisa Novotná,
Rozálie Huková

Oznamujeme rodičům nově naro-
zených dětí – pokud se chtějí zúčast-
nit obřadu vítání dětí do života, je 
zapotřebí, aby navštívili obecní úřad 
(matriku). Na slavnostní uvítaní dětí 
do života budou pozváni jen ti, kteří se 
osobně přihlásí.

JUBILANTI
červenec – září 2021

červenec
Ludmila Valčíková  90 let

srpen
Jenovéfa Kučerová  85 let
Rostislav Jankůj   80 let

září
Libuše Zálešáková  85 let
Marie Přikrylová  85 let
Marie Nebojsová  80 let

ÚMRTÍ
František Tuza   70 let
Marie Kyselková (nedož.) 99 let
Marie Kohoutková (nedož.) 94 let
Božena Divácká   90 let
Marie Ingrová (nedož.)  82 let
Ludmila Šimová  87 let
Vojtěch Křížek   75 let
Jiří Stehlík   74 let
Ludmila Lačňáková  75 let

Ilona Sadílková 
matrikářka

Matrika

Naši jubilanti

Obec Šardice informuje

Vzhledem k situaci způsobené ko-
ronavirem a také s ohledem na věk 
a zdraví našich spoluobčanů jsme po 
dlouhou dobu nemohli pořádat slav-
nostní přijetí našich jubilantů.
Po rozvolnění všech nařízení a roční 
odmlce jsme konečně 12. června 2021 
uspořádali slavnostní obřad pro naše 
oslavence. Protože jsme nechtěli toto 
setkání upřít ani jubilantům z loňské-
ho roku, připravili jsme obřady dva: 
jeden pro jubilanty roku 2020 a dru-
hý pro jubilanty letošní. Velmi mile 
nás překvapilo, že většina z nich byla 
ochotna se tohoto setkání zúčastnit. 
Jelikož bylo oslavenců opravdu hodně, 
konaly se slavnostní obřady v obecní 
hale U Orla. Pozvání přijali ti, kterým 
v loňském roce bylo 90, 85, 80 let, stej-
ně jako ti, kteří v letošním roce oslavi-
li nebo oslaví stejná životní jubilea či 
mnohem vyšší požehnaný věk, jako je 
95 let.
Jako první naše pozvání přijali jubi-
lanti z roku 2020, a to pan Emanuel 
Řihák, pan Josef Slabý, pan Ladislav 
Hlavatý, pan Vratislav Fibingr, pan 
Hashim Sahrai, paní Ludmila Bogná-
rová, pan Josef Zajíc, pan Josef Zou-
bek a pan Ladislav Kyselka.

Druhého slavnostního obřadu se zú-
častnili jubilanti letošního roku, a to 
paní Růžena Benešovská, paní Bohu-
mila Blažková, paní Božena Čechalo-
vá, pan František Juras, paní Anežka 
Blažková, pan František Novotný, paní 
Josefa Chludilová, paní Ludmila Bo-
hunská, paní Jenovéfa Kučerová, pan 
Rostislav Jankůj, paní Marie Nebojso-
vá, paní Libuše Zálešáková, paní Eliš-
ka Novotná, paní Milena Knoflíčková, 
paní Marie Gregorovičová, pan Fran-
tišek Holešinský a paní Anna Sácká.
Jubilanty a jubilantky přivítala paní 
starostka Blažena Galiová. Ve svém 
projevu poděkovala všem za celoživot-
ní práci a přínos pro naši společnou 
obec, s poděkováním a milým úsmě-
vem přišly i děti z mateřské školy, 
které svým zpěvem, tancem a recita-
cí potěšily všechny přítomné. I přes 
drobné zdravotní nedostatky byli 
všichni plni elánu a životního optimi-
smu. Byli rádi, že se mohli setkat a po-
povídat si.
Ze zdravotních či rodinných důvodů 
se setkání nemohli zúčastnit paní Ma-
rie Červínková, paní Božena Ingrová, 
pan Jan Pekárek, paní Marie Dvořá-
ková, paní Jarmila Knoflíčková, paní 

Božena Pekárková, pan Ladislav Kno-
flíček, paní Jaroslava Uhljarová, paní 
Božena Němcová, paní Marie Bene-
šovská, paní Julie Ščepková, paní Ma-
rie Jarská, paní Božena Hromádková, 
paní Božena Šachová, paní Ludmila 
Valčíková, paní Marie Přikrylová, 
paní Milada Kučeříková a pan Josef 
Blata. Samozřejmě jsme nezapomněli 
ani na tyto jubilanty a připravili pro ně 
drobné dárky, které jim byly předány 
v jejich domovech. Kdyby to bylo ales-
poň trochu možné, určitě by se s námi 
se všemi rádi setkali.

Všem jubilantům, kteří se slavnostního 
setkání zúčastnili, i těm, kteří se ho zú-
častnit nemohli, přejeme hodně zdraví, 
štěstí a osobní pohody do dalších let 
života a věříme ve šťastné shledání při 
oslavě jejich dalšího životního jubilea.
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Volby do Poslanecké sněmovny
Parlamentu České republiky 2021
Volby do Poslanecké sněmovny Par-
lamentu České republiky vyhlásil 
prezident České republiky svým roz-
hodnutím ze dne 28. prosince 2020 
publikovaným ve Sbírce zákonů pod č. 
611/2020 Sb., v částce 248, která byla 
rozeslána dne 31. 12. 2020.

Volby do Poslanecké sněmovny Par-
lamentu České republiky se konají ve 
dvou dnech:

 v pátek 8. října 2021
 od 14:00 do 22:00
 a
 v sobotu 9. října 2021
 od 8:00 do 14:00.

Volební místností pro oba šardické 
volební okrsky je obecní hala U Orla.

Voličem je státní občan České repub-
liky, který alespoň druhý den voleb, 
tj. 9. října 2021, dosáhl věku nejméně 
18 let a nemá omezenou svéprávnost 
k výkonu volebního práva.
Volič musí ve volební místnosti pro-
kázat svou totožnost a státní občanství 
ČR platným občanským průkazem 
nebo platným cestovním, diplomatic-
kým nebo služebním pasem ČR anebo 
cestovním průkazem.
Každý volič hlasuje osobně, zastou-
pení není přípustné. S voličem, který 
nemůže sám upravit hlasovací lístek 

pro tělesnou vadu anebo nemůže číst 
nebo psát, může být v prostoru urče-
ném pro úpravu hlasovacích lístků 
přítomen jiný volič, nikoliv však člen 
okrskové volební komise, a hlasovací 
lístek za něho může upravit a vložit do 
úřední obálky.
Informace o volbách naleznete na 
webových stránkách Ministerstva vni-
tra ČR – www.mvcr.cz.

Jubilanti

Jubilanti
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Vyhodnocení dotazníků

www.sardice.cz - Obecní úřad - Dotazníky

Vážení občané, jak jste si jistě všim-
li, v minulém zpravodaji jsme se na 
vás obrátili s prosbou o vyplnění 
dotazníků, týkajících se plánová-

Dotazníku – Návrh na umístění radaru nebo úsekového měření v obci
Výsledky dotazníku:         Ano Ne
1. Uvítal/a bych umístění úsekového měření v obci     12 20
2. Uvítal/a bych umístění stacionárního radaru     6 21

Dotazník – Dětská hřiště, sportoviště a veřejná prostranství
Výsledky dotazníku:         Ano Ne
1. Trávíte volný čas ve veřejném prostoru obce? Pokud ano, označte jakým způsobem. 12 0
Procházky v rámci obce         10
Pohybové aktivity s dětmi         9
Běh           1

2. Považujete veřejné parkovací plochy v obci za dostatečné?
 Pokud ne, nebo částečně, označte, co v obci preferujete.    2 5
 
Místa pro aktivní trávení volného času       5
Místa pro matky s dětmi         4
Místa pro teenagery         2

3. Uvítal/a byste vytvoření nových veřejných ploch pro rekreační a volnočasové aktivity obyvatel obce?
 Pokud ano, co preferujete při jejich návrhu?
 
Vodní plocha          7
Venkovní sezónní kluziště        4
Venkovní dětská lezecká stěna        4
Posezení, odpočinkové plochy        2
Dráha pro in-line, kola apod.        2

4. Preferujete doplnění o herní prvky – dětské hřiště u kapličky?   5 5

5. Preferujete doplnění o herní prvky – dětské hřiště u fotbalového hřiště?  6 5

6. Preferujete doplnění o herní prvky – dětské hřiště u základní školy?   2 8

ní bezpečnosti a rozvoje vybavení 
ploch veřejného prostranství v naší 
obci. Zde vám přinášíme výsledky 
dotazníků. Plnou verzi dotazníků 

naleznete na stránkách:
www.sardice.cz v sekci Dotazníky.

Kalendář Moravské Slovácko 
2022 si můžete zakoupit
na obecním úřadě za 250 Kč.

Knihu (Ne)Zapomenutí 
legionářští „bráškové“
si můžete zakoupit
na obecním úřadě za 250 Kč.
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Pořiďte si kompostér v hodnotě 3 600 Kč zdarma

Parkování a stání aut

Obec Šardice spolu s obcemi Mikro-
regionu Hovoransko vyřídila dotaci 
na nákup domácích kompostérů pro 
občany. Cílem je snížení produk-
ce směsného komunálního odpadu 
a snížení finančních nákladů na svoz 
bio popelnic. Zájemci, kteří si dosud 
kompostéry nevyzvedli, mohou vy-
plnit dotazník, který bude do konce 
měsíce listopadu zveřejněn na webu 
obce, nebo mohou tento dotazník 
vyplnit a odevzdat přímo v kanceláři 
OÚ Šardice.
Před vyzvednutím kompostéru ob-
držíte smlouvu o výpůjčce a po pěti 
letech přejde kompostér do vašeho 
vlastnictví.
Do konce měsíce listopadu si pak mo-
hou zájemci kompostéry vyzvednout 
v předem ohlášených termínech na 
dvoře technických služeb (naproti OÚ 
Šardice).
Kompostování se považuje za nej-
vhodnější způsob využití biologic-

Vážení občané,
neustále řešíme stížnosti občanů na ne-
správné parkování a stání aut. V naší 
obci jsou nepřehledné úseky, kde buď 
stojí auta po obou stranách silnice a ři-
diči mezi nimi musí kličkovat (např. 
ulice Zemkova) nebo řada aut stojí 
v nepřehledné zatáčce, v místě výjezdu 
z další komunikace (např. Za Dědinů). 
Příkladů je bohužel celá řada.
Parkování na chodníku se zlepšilo, 
bohužel stále nevymizelo. Policie ČR 
bude vyzvána, aby takovéto parkování 
bylo pokutováno na místě či předá-
no k projednání přestupku (chodník 
je pro chodce, ne pro parkování aut). 
Často také nevhodně stojící auta zne-
možňují průjezd pro zemědělskou či 
jinou techniku. A co je největší pro-
blém, stojící auta znemožňují naložení 
pacientů do sanitky nebo brání průjez-
du hasičských vozidel či vozidel rychlé 
pomoci.
Všechny takové řidiče či vlastníky vo-
zidel žádáme, aby stáli a svá vozidla 

na zvýšení úrodnosti půdy na zahra-
dě. Jedná se totiž o 100% přírodní 
hnojivo.

Větve ze stromů atd. bude možné 
i nadále ukládat na místě k tomu vy-
hrazeném.

Hnědé popelnice, které byly poříze-
ny z jiného projektu DSO Severový-
chod, a jejich svozy budou zachová-
ny!

ky rozložitelného odpadu (BRKO), 
protože odpad se využije v místě, 
kde vznikl. Nedochází tedy k zatěžo-
vání ovzduší jeho převážením.
Svoz a uložení bioodpadu jsou po-
měrně nákladné, obce tak ušetří část 
nákladů na dopravu a uložení, sníží-
me produkci odpadů a také přispěje-
me ke zlepšení životního prostředí!

Cílem projektu je:
• snížit náklady na sběr a svoz ko-

munálního odpadu (až 60 % ko-
munálního odpadu z domácností 
tvoří biologicky rozložitelný od-
pad, který je možné kompostovat)

• chránit životní prostředí v obci, 
nezatěžovat ovzduší převážením 
odpadu

• podpořit správné nakládání s bio-
logicky rozložitelnými odpady

Co je to kompostování?
Kompostovaní je přírodní proces, při 
kterém dochází k proměně biologic-
kých odpadů působením mikroorga-
nismů, vody a kyslíku na huminové 
látky. Zralý kompost je možno použít 

parkovali nejlépe na svých pozemcích 
mimo průjezdní pruhy místních ko-
munikací. To samé platí i pro podni-
katele, tito by si měli pro svá vozidla či 
pro vozidla svých zákazníků vybudovat 
vlastní odstavné plochy.

Pokud se situace nezlepší, bude jedná-
no s dopravním inspektorátem o mož-
nosti řešení situace umístěním doprav-
ních značek do nejvíce problémových 
úseků obce.

Prosíme, mějte na paměti rozdíl mezi 
stáním a zastavením! Pokud někdo za-
staví u svého domu na nezbytně nut-
nou dobu, aby vyložil například děti, 
nákup atd. nebo u vašeho domu zastaví 
auto s návštěvou, která později odjede 
a nemá skutečně kde zaparkovat, jedná 
se o zastavení, nikoliv stání.

Parkování vozidel na pozemku obce 
(zkráceno)
K záležitosti parkování vozidel na míst-

ních a účelových komunikacích, lze 
uvést, že povinnosti, které jsou spojeny 
se zastavením a stáním, jsou upraveny 
v § 25 až § 27 zákona o silničním pro-
vozu. V dané souvislosti je třeba odká-
zat na § 25 odst. 3 zákona o silničním 
provozu, podle něhož při stání musí 
zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh 
široký nejméně 3 m pro každý směr jíz-
dy; při zastavení musí zůstat volný ale-
spoň jeden jízdní pruh široký nejméně 
3 m pro oba směry jízdy.
Pokud tedy po stání vozidla nezůsta-
ne na příslušné pozemní komunikaci 
(místní či účelové), která je obousměr-
ná, dopravní prostor široký nejméně 6 
metrů (tj. nejméně 3 metry pro každý 
směr jízdy), pak mimo výjimek stano-
vených místní úpravou silničního pro-
vozu (např. parkoviště) nesmí na této 
pozemní komunikaci vozidlo stát.

Zdroj: Mgr. Jan Břeň: Parkování vozidel 
na pozemku obce, www.obecniportal.cz, 
13. 5. 2020

Blažena Galiová 
starostka obce
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Prvního září pravou nohou

Prázdniny utekly jako voda a ve středu 
1. září se dveře školky otevřely nové-
mu školnímu roku 2021/2022.
Jaký bude? Tuto otázku jsme si po-
ložili i vloni, protože covidová krize 
byla v plném proudu. Letos si tu otáz-
ku pokládáme zase. Ale protože jsme 
optimisté, pevně věříme, že tento rok 
již prožijeme jako „za starých dobrých 
časů“… Po téměř dvou až moc klid-
ných letech (co se týče života v MŠ) to 
přeji všem pedagogům, dětem a v ne-
poslední řadě i rodičům.
Již během září budeme opět zjišťovat 
zájem rodičů o možnost zájmových 
kroužků a plaveckého výcviku dětí 
MŠ a v případě příznivé situace chce-
me od října naše plány začít postup-
ně realizovat. V květnu 2021 jsme se 
zapojili do dalšího projektu pro školy 
„Šablony III“, ve kterém nás během 
dvou let čeká šest projektových dnů 
mimo MŠ (výjezdy autobusem do 
ekocenter atd.) a jeden projektový den 
v MŠ. Většinou se bude jednat o akce 
zaměřené na ochranu přírody a život-
ního prostředí.
Ohledně zavedení folklórního krouž-
ku v MŠ nám udělala velkou radost 
starostka obce Blažena Galiová, která 
koncem prázdnin přišla s příjemnou 
zprávou, že dotace z Ministerstva pro 
místní rozvoj, a to z Programu rozvo-
je venkova, na pořízení krojů pro děti 
MŠ byly schváleny.
Nebudu se rozepisovat o tom, co nás 
letos čeká, protože nechci předbíhat 
situaci – raději vás na konci školního 
roku potěšíme článkem, co všechno 
se podařilo úspěšně zvládnout a kte-
ré aktivity a akce vykouzlily dětem 
úsměv na tváři. Jsme mateřská škola 
a v ní by se neměl zastavit čas. Děti 
jsou plné energie a elánu, potřebují zá-
bavu a stále něco nového a zajímavé-
ho prožívat a zároveň se tím i rozvíjet. 
A my doufáme, že doba klidu skončila 
a budeme mít možnost jim to i nadále 
poskytovat.

Mateřská škola

Iva Lesovská, ředitelka MŠ

Třída Medvídci

Třída Rybičky

Třída Veverky
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Personální zajištění MŠ:
V letošním roce máme zapsáno 60 
dětí ve věku 2–6 let. Děti jsou rozděle-
ny do následujících tříd:

Rybičky
věkově smíšená třída s počtem 22 dětí
• p. učitelka Lenka Hučková
• p. učitelka Petra Opavská
• asistentka pedaga Radka Válková

Veverky
věkově smíšená třída s počtem 20 dětí
• p. učitelka Lenka Zoubková
• p. učitelka Mgr. Magda Brožová
• asistentka pedagoga Taťána Vyky-

dalová

Provozní pracovnice:
• Leona Šafránková
• Magdaléna Gajdošíková
• Věra Šilinková

Hospodářka, účetní:
• Zdeňka Hasalová

Medvídci
třída nejmladší věkové skupiny s po-
čtem 18 dětí
• p. ředitelka Iva Lesovská
• p. učitelka Jana Dobiášková
• asistentka pedagoga Zlata Ilčíková

Základní škola T. G. Masaryka
Už jsem školák (1. třída)

Rozvoj odborného vzdělávání

Mgr. Jarmila Mokrá 
třídní učitelka první třídy

Mgr. Jitka Brhlová 
ředitelka školy

Letní prázdniny skončily a začal nový 
školní rok 2021/2022. Všichni zaměst-
nanci školy se těšili, až uvidí děti ve 
škole. Škola bez žáků byla velmi tichá 
a smutná.
S předškoláky jsem se setkala v dubnu 
při zápisu do 1. třídy a v červnu při 
slavnosti pasování předškoláků na za-
hradě v mateřské škole.
V areálu Za Starou školou, kde bylo 

Máme za sebou začátek nového školní-
ho roku 2021/2022. Všichni si moc pře-
jeme, abychom ho strávili v naší krásné 

slavnostní zahájení nového školního 
roku, jsem děti přivítala větou: „Dnes 
je pro mě velký den, dnes už budu 
školákem.“ Paní ředitelka Mgr. Jitka 
Brhlová představila všechny děti, kte-
ré budou chodit do první třídy, a naši 
nejstarší žáci – deváťáci, je poté do-
provodili. Každý žák dostal na památ-
ku placku s nápisem Vítej v 1. třídě, od 
třídní učitelky kytičku a ve třídě tričko 
s nápisem „Školák“ a pamětní list.
V první třídě bude 13 žáků – 8 dívek 
a 5 chlapců. Jsou to: Dominik Bo-
tek, Nikola Culeková, Ema Čecho-

škole, ve třídách a ve školních lavicích. 
Těšíme se z každodenního setkávání, 
ze zpívání, ze cvičení, z předávání i na-
bývání vědomostí a dovedností.
V minulých měsících jsme si všichni 
uvědomili, jak je důležitá informační 
gramotnost. Pro generaci našich žáků 

vá, Radek Fibingr, Vanessa Jandová, 
František Měchura, Kristýna Miko-
vínyová, Sára Mitysková, Dominika 
Novotná, Vojtěch Novotný, Linda 
Padalíková, Jakub Tomek, Adriana 
Zoubková.
Žáci si první školní den odnášeli 
domů nové učebnice, sešity, pomůcky 
a nové zážitky.

Přeji všem žákům i rodičům klidný 
a úspěšný školní rok, hodně radosti 
a pohody při vzdělávání ve škole a tě-
ším se na vzájemnou spolupráci.

budou tyto znalosti nezastupitelné. 
Proto jsme vždy usilovali o moderní 
vybavení v této oblasti, a to se nám po-
dařilo! Na začátku září jsme zprovozni-
li novou moderní učebnu cizích jazyků 
a digitální a multimediální výuky.
Předcházely tomu velké přípravy – pří-
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prava projetu, spolupráce s MAP Kyjov, 
stavební práce, výběr nábytku i počíta-
čové techniky. Velké díky patří hlavně 
zřizovateli naší školy (obci Šardice), 
který daný projekt připravil k realizaci 
a dovedl do konce.
V učebně s moderním nábytkem bu-
dou naši žáci pracovat na nových po-
čítačích a budou si rozšiřovat znalosti 
nejen v anglickém a německém jazyce. 
Počítačovou techniku budou žáci po-
užívat ve všech vyučovacích předmě-
tech, protože digitální gramotnost se 
stala pro nastupující generaci prioritou.
Jsme hrdí na naši moderně vybavenou 
školu, jsme hrdí na to, že i žáci z jiných 
škol k nám mohou zavítat a vyzkoušet 
si, jak se u nás ve škole učí, jaké pomůc-
ky a techniku ve výuce používáme. Již 
nyní je vidět, že směřování k nové, mo-
derní výuce je v šardické škole dobře 
nastaveno, protože naši žáci mají velmi 
dobré výsledky při přijímacích zkouš-
kách. A to díky našim pedagogům 
i moderní vybavenosti školy.

Projekt

ZŠ TGM ŠARDICE - ROZVOJ ODBORNÉHO
VZDĚLÁVÁNÍ
je spolufinancován Evropskou unií.
Hlavním cílem projektu je zvýšení kvality a dostupnosti infrastruktury základního vzdělávání žáků Základní školy Šardice,
a to prostřednictvím modernizace multimediální učebny a vnitřní konektivity.

EVROPSKÁ UNIE
Evropský fond pro regionální rozvoj
Integrovaný regionální operační program

Příměstský tábor

Mgr. Jitka Brhlová 
ředitelka školy

Cestujete rádi? Je to momentálně složi-
tější, ale my u nás ve škole jsme si po-
radili.

Děti z naší základní školy strávily pět 
dnů na cestě kolem světa. Tak se totiž 
jmenoval již druhý ročník příměstské-
ho tábora při základní škole. V týdnu 
od 9. do 13. srpna třicítka dětí prožila 
dny v okolí své školy, na hřišti, na za-
hradě a na výletech. Každý den jim 

vedoucí (nejen pedagogové, ale i pan 
školník) přichystali bohatý program. 
Co den, to jeden světadíl. Děti vyhledá-
valy a prezentovaly informace, vyrábě-
ly typické předměty pro daný světadíl 
(např. malovaly totem, bubnovaly na 
bubny djembe, vyráběly „lapače snů“, 
vlastnoručně připravovaly asijské rý-
žové závitky, sportovaly, strávily den 
v ZOO v Lešné i dopoledne na mlýně 
v Bukovanech).
Program byl skutečně bohatý a pestrý 
i díky sponzorskému daru Nadace So-
crates. Děkujeme.
Poděkování patří i zaměstnancům re-

staurace U Alberta za výborné svačiny 
a obědy. Na smaženého afrického bu-
vola nebo na krvavé indiánské placky 
nejde zapomenout. :)

Největší dík patří těm zaměstnancům 
školy, kteří i během své dovolené věno-
vali svůj čas našim 30 žákům, organi-
zovali dny, dohlíželi, bavili se, všichni 
si to společně moc užívali a virtuálně 
cestovali po celém světě.

Bylo nám všem moc fajn a slíbili jsme 
si, že se za rok na našem příměstském 
táboře zase sejdeme.
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Erasmus+

Mgr. Blanka Uhlajrová

Erasmus+ je vzdělávací program 
Evropské unie, který podporuje 
spolupráci a mobilitu ve všech sfé-
rách vzdělávání, v odborné přípravě 
a v oblasti sportu a mládeže. Pro-
gram umožňuje mezinárodní výjezdy 
a podporuje mezinárodní spolupráci, 
přináší inovace do vzdělávání a v účast-
nících podporuje všeobecný rozvoj do-
vedností.
Českým organizacím zpřístupňuje ne-
nahraditelné zkušenosti ze zahraničí 
a pomáhá jim navázat cenné meziná-
rodní spolupráce.
Erasmus+ navazuje na předchozí vzdě-
lávací program Comenius. V progra-
mu Comenius naše škola realizovala 2 
projekty – v letech 2008–2010 projekt 
s názvem One Europe – many cultures 
(Jedna Evropa – mnoho kultur) a v le-
tech 2013–2015 Healthy childhood, 
beautiful life (Zdravé dětství, krásný ži-
vot). Rozhodli jsme se proto pokračo-
vat i v rámci programu Erasmus+. Pro 
období 1. 7. 2020 – 31. 12. 2021 nám 
byl schválen projekt English for Every-
day Life in Our Country School (An-
gličtina pro každodenní život na naší 
venkovské škole), na který jsme dostali 
peněžní grant. V rámci tohoto projektu 
se na přelomu června a července 2021 
tři učitelky z naší školy (Blanka Uhl-

jarová, Lenka Cápková a Erika Mara-
dová) zúčastnily dvoutýdenního kur-
zu anglického jazyka. Kurz probíhal 
v krásném prostředí středozemního 
ostrovního státu Malta a byl zamě-
řen na rozvoj slovní zásoby a zlepšení 
jazykových dovedností. Zúčastněné 
pedagožky novými znalostmi obohatí 
a zpestří svou další výuku.
Pro další mezinárodní spolupráci jsme 
si zažádali a získali akreditaci Eras-
mus+ na období 2021–2027. Úspěšní 
žadatelé o akreditaci získají po dobu 
platnosti akreditace zjednodušený pří-
stup k možnostem financování svých 

projektů. V návaznosti na udělení akre-
ditace jsme se zúčastnili mezinárodní-
ho webináře pro akreditované školy 
v rámci celé Evropy. Naším cílem bylo 
otevřít se evropským zemím, získat 
užitečné kontakty pro další rozvoj naší 
školy a pro mezinárodní spolupráci 
a seznámit se se zásadami tvorby pro-
jektů v rámci akreditace. Součástí webi-
náře, který se konal 13. dubna 2021 ve 
Stockholmu, byly také dvě vzdělávací 
akce – Inkluze ve škole a Synchroniza-
ce (Health promotion work and sustai-
nable school development – a question 
of synchronization). Našimi dalšími cíli 

Erasmus + jazyková škola
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Spolky v Šardicích
Šardické sklepy dokořán

V sobotu 31. 7. 2021 se v Šardicích 
konal již 13. ročník oblíbených Šar-
dických sklepů dokořán. Tuto akci 
každoročně pořádá Mendelův vinař-
ský spolek. Letošní ročník hodnotíme 
jako pořadatelé velmi kladně; jsme 
rádi, že nás navštěvuje každý rok více 
a více návštěvníků z celé republiky.
Letos bylo otevřeno 17 vinařství, která 
nabízela celkem 224 druhů kvalitních 
vín od místních vinařů. Šardické skle-
py navštívilo 721 spokojených účast-
níků z celé republiky i ze zahraničí. Že 
se jim tato akce líbí, je zřejmé z nepře-
tržitého trendu každoročního nárůstu 
počtu účastníků.
Sklepy byly otevřené od 11 hodin 
dopoledne a zavíraly se v 19 hodin 
večer. Mezi sklepy byla zajištěna ky-
vadlová doprava autobusem pro ty, 
kteří nechtěli absolvovat trasu pěšky.
V rámci kulturního programu akci 
navštívily dva mužské pěvecké sbory, 
a to z Archlebova a ze Želetic. Jejich 
členové postupně obešli všechny skle-
py, v každém se zastavili a zazpívali 
spolu s návštěvníky několik písniček.
Účastníci akce ocenili, že každý vinař 
připravil drobné občerstvení a vodu 

zdarma. Líbila se také bohatá nabídka 
občerstvení v místních restauracích. 
Hlavním tahákem akce však byla ši-
roká nabídka kvalitních vín od šar-
dických vinařů, která návštěvníkům 
očividně chutnala.
Večer se v areálu TJ Baník Šardice ko-
nalo posezení s cimbálovou muzikou 
a diskotékou, které skončilo v ranních 
hodinách následujícího dne.

V neděli od 9 do 12 hodin měli ná-
vštěvníci možnost zakoupit si vyti-
povaná vína od jednotlivých vinařů 
a poté spokojeni odjížděli do svých 
domovů.

Příští ročník otevřených sklepů je 
v plánu na 30. 7. 2022. Doufáme, že 
se zase vydaří a že další ročník přivítá 
zase o něco víc návštěvníků.

v rámci programu Erasmus+ je zkva-
litňování předmětové výuky cizích ja-
zyků a výuky nejazykových předmětů 
v cizím jazyce a rozvíjení schopností 
učitelů inovovat výuku, integrovat zna-
losti a dovednosti do výuky, zejména 
v oblasti přírodovědných a polytech-
nických předmětů, osvojení si moder-
ních technologií a zlepšování forem 
badatelského projektového vyučování.

Valletta - hlavní město Malty

Ing. Zdeněk Buštík, MBA 
předseda Mendelova vinařského 
spolku v Šardicích
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Voničky malují pískem

Malování slováckých ornamentů pís-
kem patří mezi jedny z našich nej-
krásnějších tradic, a tak mě napadlo 
tuto tradici více oživit a zapojit do ní 
i mladší generaci.

Oslovila jsem naše Voničky a po krát-
kých přípravách jsme se společně pus-
tily do tréninku pískem malovaných 
ornamentů. Začalo to malováním na 
kuchyňské lince a pokračovalo na 
podlaze v obývacím pokoji. Procviči-
ly jsem si několik kreseb do skicáku 
a pak jsme s předtištěnými vzory vy-
razily do ulic!

Oslovily jsme také naše malérečky 
a 15. a 17. srpna letošního roku jsme 
se společně potkaly u Rezidence. Aby-
chom byly stylové, přišly jsme v kro-
ji. Cílem nebyl jen trénink samotné 
techniky, ale i zdokumentování tvorby 
našich maléreček. Rády bychom na 
tato setkání navázaly a vytvořily tradi-
ci – pojďme si vždy před významnými 
událostmi roku připomenout sváteční 
ornament, abychom si pak mohly vy-
malovat před svými domy. O termí-
nech „výuky malování pískem“ se včas 
dozvíte.

V předchozích letech se občas setkali 
mladí s těm zkušenějšími, aby si pro 
naši obec tak typickou výzdobu vstu-
pu do domu a chodníků připomenuli. 
Naštěstí jsou mezi námi stále ty, od 
kterých se to můžeme naučit. Bude 
ovšem i naše generace schopna předá-
vat získané zkušenosti dál?

Vznikla tak potřeba detailně zdoku-
mentovat techniku malování a vzory 
typické pro naši oblast. Na jaře by tedy 
měla spatřit světlo světa drobná publi-
kace o této zajímavé folklórní výtvarné 
technice. Tímto bychom vás rády po-
žádaly o spolupráci. Kdo by doma ob-
jevil starší fotografie či videonahrávky 
vztahující se k této tematice a byl by 
ochoten je zapůjčit k digitalizaci a pří-
padnému dalšímu publikování či pre-

zentaci na připravované výstavě, může 
se obrátit na kteroukoliv z Voniček, 
nebo přímo na Katku Lesovskou
telefonní číslo: 605 774 316,
e-mailová adresa: zajkat@post.cz.

Závěrem děkujeme našim maléreč-
kám, paní Boženě Maradové a Bože-
ně Ševelové. Snad se nám pro příště 

podaří sladit kalendář i s ostatními 
malérečkami. Nemalé díky patří také 
manželům Foltýnovým, kteří nám po-
skytli zázemí v jejich chalúpce.

Děkujeme také paní starostce a za-
městnancům technických služeb za 
zajištění dostatečného množství písku 
z kyjovských skláren.

Katka Lesovská 
Za Voničky ze Šardic
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ČSCH Šardice

Svaz chovatelů v Šardicích i jinde 
v okolních vesnicích a městech může 
konečně začít pořádat výstavy a na-
vštěvovat burzy v rámci okresu, a po-
kud to situace dovolí, tak se zúčastnit 
i některé z národních výstav v repub-
lice. Je třeba nakoupit zvířata z jiných 
okresů a když se někdy podaří, i z ji-
ných států EU. I když tam jsou ceny za 
zvířata podstatně vyšší, naši chovatelé 
se nerozpakují tyto peníze dát. Výsled-
ky, které se dostaví, za to stojí.
Naši chovatelé se zúčastnili zatím 
jedné výstavy, a to okresní výstavy 

Nejstarší regionální folklorní festival 
ČR – Slovácký rok v Kyjově. A první 
festival Slovácký rok proběhl právě 
před sto lety. Ano, Slovácký rok má 
100 let.
Snahou pořadatelů prvního Slovácké-
ho roku v r. 1921 bylo předvést zvy-
ky a obyčeje našich lidí a povzbudit 
zájem o slovácké kroje, které pomalu 
zanikaly. Součástí akce byl sokolský 
průvod a slet sokolstva župy Komen-
ského. Poté byla předvedena jízda krá-
lů, dožatá, zahájení hodů, věnec, stí-
nání berana, mlácení kačera, šlahačka, 
svatba, kácení máje. S velkým úspě-
chem vystoupily krojované skupiny 
z mnoha obcí Kyjovska, ale i z dalších 
oblastí. Hostů domácích i cizích bylo 
kolem 15 000. Slavnost byla filmována 
Lloyd filmem z Brna a film byl před-
váděn v Evropě i v Americe. Úspěch 
této akce si vynutil konání dalšího 
Slováckého roku již v r. 1922, a to ve 
stejném rozsahu. Další ročníky se ko-
naly v r. 1927 a 1931. Plánovaný roč-
ník v r. 1939 se neuskutečnil z důvodu 
okupace a ani v dalších letech nebyly 
příznivé podmínky pro jeho konání.

drobného zvířectva v Kyjově. Ocenění 
čestné ceny získali: p. Hajduch za krá-
líky, p. Košulič a p. Kašpárek za slepice 
a p. Ištvánek za holuby.
Pro malý počet zvířat se u nás v Šar-
dicích místní výstava neuskutečnila, 
ale uspořádali jsme alespoň malou vý-
stavku pro naše děti z mateřské a zá-
kladní školy.
Ještě se vrátím k problému očkování 
králíků. Bylo mi vytýkáno, že nevy-
hlašuji termíny očkování. Na svou 
obhajobu chci uvést následující: očko-
vání probíhalo v době koronakrize. 
Stálí zájemci se přihlásili sami a bylo 
jim vyhověno. Kdo má zájem o toto 
očkování, zavolá nebo zajde i osobně. 

Obnovení se Slovácký rok dočkal v r. 
1956, následovaly ročníky 1957, 1961. 
Od r. 1971 se festival koná ve čtyřle-
tých intervalech.
Šardičtí se mimo roku 1956 a 1957 
zúčastnili všech ročníků. Nezapome-
nutelně se do historie Slováckých roků 
zapsali již v jeho počátcích, v r. 1921, 
1922 a 1927, kdy předváděli svatbu. 
I v dalších ročnících se do programu 
aktivně zapojili.
Zatím poslední Slovácký rok se konal 

Někteří chovatelé nahlásili třeba de-
set králíků na očkování a když jsem 
přišel, sdělili mi, že na očkování jich 
budou mít jen pět a zbytek už zabili. 
Vakcína se skládá ze dvou složek, jak 
proti moru, tak i proti myxomatóze. 
Doba použitelnosti tohoto roztoku je 
cca dvě hodiny. Když se během této 
doby neaplikuje, může se vyhodit. 
Ceny stále rostou i v rámci veterinár-
ní péče a já bych musel takto doplácet 
celkem dost peněz. Zbývá tedy mož-
nost platit zálohově – objednáš deset 
kusů, zaplatíš deset kusů. Jinou mož-
nost můžete navrhnout vy sami. Ale 
radím – OČKUJTE!

v r. 2019 a i přes nyní nastavený čtyřle-
tý cyklus konání této akce se měl letos, 
tedy v roce 100. výročí konání první-
ho Slováckého roku, konat mimořád-
ný ročník k připomenutí tohoto vý-
znamného jubilea. Bohužel, i takové 
pro nás významné akce poznamenala 
současná koronavirová situace, a tak 
se akce v původně plánované podobě 
neuskutečnila. Kyjovští pouze usku-
tečnili několik menších pořadů pro 
jeho připomenutí.

Josef Brázda

Ing. Jarmila Nešporová

Z historie
Slovácký rok 2021

Slovácký rok 1927 - svatba
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Jak je vidět z jednoduchého přehledu, 
ani roky i v minulosti poznamenané 
událostmi, které konání akce nepřály, 
nezabránily nadšení pro jeho pořádá-
ní v letech následujících.
Věříme tedy, že v dalších letech se si-
tuace uklidní a již nyní můžeme při-
pravovat kroje na Slovácký rok 2023. 
Věřme, že i za dalších 100 let se bude 
na co dívat.

Svatby v minulosti

Jaký bývaly svatby v minulosti? Jak 
kerý, bývaly svatby, že o nich málokdo 
věděl, ale bývaly svatby, že o nich věděla 
celá dědina. Jako na nejdřívější si zpo-
mínám na svatbu sestřenice Ludmile. 
Byla to dcera mojího strýčka Francka. 
Velký věkový rozdíl byl proto, že Lud-
mila byla dcerou nejstaršího tátovýho 
sourozenca. Svatba byla nekdy těsně po 
válce. Protože byla svatba v jiné ulici, 
tak si na ňu pamatuju míň, ale mose-
la to byt velká svatba, protože Blatovci 
byli velcí sedláci a pokud vím, tak byli 
jediní v obci, co měli tři koně.
Na jinú velkú svatbu, kerá byla v dědině 
kúsek od našího, si zpomínám lepší a ta 
byla určitě už po válce. Byly to svatby 
se vším všudy, teda aji s výslužkú nebo 
zvyky, kerý by už dnes nebyly možný. 
Ty bývaly na druhý den, když byli ne-
keří svatebčani sváženi k obědu. Proto-
že byla večer předtím večerní zábava, 
tak byli nekeří účastníci unavení a do-
spávali. Právě tito byli násilně zbuzeni 
a sváženi do svatebního domu, ale ne 
v autech, ty tenkrát byly málo, ale tře-
ba na tragači v kleci pro prasata, nebo 
uvázaní k žebřu jak na skřipci. Tenkrát 
sem to viděl poprvé, všecko bylo divný 
a vypadalo to velice doopravdy. Pro-
váděli se aji iný, nekdy velice zastara-
lý zvyky, kerý prováděli svatebčani tak 
o generaci starší.
Taky si zpomínám, jak se při nekerých 
svatbách stěhoval ženich k nevěstě. To 
se naložilo různý haraburdí na tragač 
nebo na vůz a vezlo se do nevěstina 
domu. Taky sem viděl jak jeden dost 
ostýchavý starší mládenec bavil při od-

polední zábavě svatebčany dost odváž-
nými vtipy. Dobrá zábava, při kerý se 
hosti bavili, bylo stínový divadlo, ale 
to vyžadovalo určitý zkušenosti. Taky 
byla dobrá zábava, když uměl nekerý 
ze svatebčanů kouzlit. Zpomínám si 
jak na súsedovej svatbě, kdy se vdáva-
la mámina sestřenice Blažena, kouzlil 
Fanoš Zálešák, jak nechal zmizet roz-
svícenú svíčku, kerú měl mimo plamí-
nek zabalenú v papíře. Trik byl v tym, 
že svíčka nebyla celá, ale na konci byly 
v papíře enom kratičký špalíčky. Taky 
se chodilo za maškarády do druhýho 
svatebního domu a nosily se tam různý 
kusy prádla, třeba bombarďáky.
Když se vdávala sestřenice Květa, tak 
sem dělal družbu a měl sem u svateb-
ního domu řeč, kerá se dělala, když šlo 
o svatbu s výslužkú. Eště se na říkaní 
trochu pamatuju, ale nevím esi si ju pa-
matuju celú:

„Přestaň milá hudba hrát,
za stromek chci v díky vzdát.
Milá paní nevěstinka,
přetichounká holuběnka.
S upřímností děkuje,
dobrý den všem vzkazuje.
Muziko, hrej vesele. Hudba zahraje 
TUDŮŮŮ“

Taky sem dost svateb viděl zblízka 
v kostele, protože sem při nich mini-
stroval. Tenkrát mě pan učitel Lázna 
na ministrování dycky uvolnil, protože 
do škole se chodilo i v sobotu, kdy bý-
valy svatby. V tej době bývaly svatby 
aji v úterý, protože svatebčani většinú 
pracovali ve svojem hospodářství a ne-
moseli ráno tak brzo stávat. Akorát se 
mosel pokludit dobytek, ten měl dycky 
přednost.

Na svatby se pekly koláčky menší a dál 
od sebe, aby se nespekly jak buchty. Na 
to bylo potřeba dost plechů, keré byly 
pro tento účel vyrobený. Byly z černý-
ho plechu a byly o dost věčí než domácí 
plechy a vlastnil je jenom pekař, kerý je 
pučoval a taky potom koláče upekl. V té 
době byli v obci dva pekaři, keří pekli, 
a to pan Matějka a pan Fiala. Třetí pe-
kař pan Šikula za nás už nepekl. Ženy, 
kerý koláčky chystaly, je potom nosi-
ly k pekařovi, pod každú pažú jeden 
plech; z větší dálky se aji vozili.

Na pití byla bečka piva, tenkrát eště dře-
věná, do kerý se zarazila dřevěná pípa. 
Nachystalo se do flašek víno, jako tvrd-
ší alkohol bývala slivovice a pro ženy se 
udělal likér, kerýmu se říkalo „sladká“, 
ta byla míň alkoholická a dobře se pila. 
Dalo se z ní pěkně rozveselit.

V den svatby se provádělo zatahování, 
kdy se výtěžek z akce použil pro novo-
manžele. Nekerý ze svatebních zvyků 
se používajú aji dnes, ale nekerý sú 
minulostí. A jak se mladí lidi dřív na-
mlouvali? Až do združstevnění se bra-
li podle tříd, to je, že sedlačtí kluci si 
brali sedlácký děvčata, rolníci se brali 
mezi sebou a dělníci mezi dělníky. Ale 
byli aji výjimky. Jednú sem slyšel, že si 
jeden syn bohatýho sedláka namluvil 
chudú, ale pěknú děvčicu. Rodiče mu to 
rozmlúvali a říkali mu, že taková děv-
čica mu može nabídnút enom prázdnú 
mísu. „Rači prázdnú, ale krásnú, než 
plnů a otlučenú“, řekl jim. Po združ-
stevnění se tento rozdíl dost setřel a na 
to, kdo měl kolik polí, se tak nehledělo. 
Víc se hledělo na to, jak je kdo pracovitý 
a jak je vzdělaný, protože to vedlo k zís-
kání lepší práce a peněz.

Josef Zajíc

Po teplém září, zle se říjen tváří.
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20. výročí teroristických útoků na USA
Říká se, že každý člověk si přesně pa-
matuje, co dělal ve chvíli, kdy se tu 
zprávu dověděl – tak šokující byla. 
11. září 2001 došlo k nejhoršímu tero-
ristickému útoku, jaký lidstvo poznalo 
a který otřásl samotnými základy naší 
civilizace. Na televizní záběry dvou 
nejvyšších newyorských mrakodra-
pů, hořících po nárazu dvou velkých 
dopravních letadel plných cestujících, 
zíral nevěřícně celý svět. K přepsání 
historie stačilo jen několik hodin a ze 
zpětného pohledu je podivuhodné, 
jak rychle se všechno odehrálo.
 
Útoky čtyřmi unesenými letadly na 
New York a Washington, které zos-
novala a podnikla 11. září 2001 tero-
ristická síť Al-Káida, byly největším 
a nejspektakulárnějším teroristickým 
činem v historii. Zasažena a zničena 
byla dominanta Manhattanu, dvě věže 
Světového obchodního centra (WTC), 
a poškozena byla i budova Pentagonu.
Útoky, při nichž bylo teprve podruhé 
v historii napadeno území USA, si vy-
žádaly 2993 obětí a zcela změnily po-
litickou situaci ve světě. V odvetě USA 
zaútočily na Afghánistán a zahájily 
válku proti terorismu.
Devatenáct členů sítě Al-Káida uneslo 
11. září 2001 ráno čtyři letadla spo-
lečností American Airlines a United 
Airlines na dálkových vnitrostátních 
linkách. Únoscům se podařilo dvěma 
letadly zasáhnout a zničit mrakodrapy 
Světového obchodního centra v New 
Yorku, třetí zasáhlo budovu Pentago-
nu ve Washingtonu a čtvrté se zříti-
lo v Pensylvánii, když teroristé, kteří 
unesli stroj, čelili vzpouře cestujících. 

Spekuluje se, že toto letadlo mělo za-
sáhnout Capitol nebo Bílý dům.
Jako první zasáhl cíl Boeing 767 spo-
lečnosti American Airlines s 92 lid-
mi na palubě letící z Bostonu do Los 
Angeles. Do severní věže WTC v New 
Yorku narazil v 8:46. Pilotoval jej 
Egypťan Muhammad Atta. Budovu 
zasáhl mezi 94. a 98. patrem. Boeing 
767 United Airlines s 65 osobami na 
palubě letící z Bostonu do Los Angeles 
narazil do jižní věže WTC v 9:03. Pilo-
tem byl Marván Šihhí. Zasáhl budovu 
mezi 78. a 84. patrem.
V 9:43 narazil do Pentagonu Boeing 
757 American Airlines s 64 osobami 
na palubě, který letěl z Washingto-
nu do Los Angeles. Za kniplem seděl 
Haní Handžúr.
Čtvrtý unesený stroj, Boeing 757 Uni-
ted Airlines s 44 osobami na palubě 
letící z Newarku do San Franciska, 
havaroval v 10:10 v Pensylvánii. Za-
tímco v předchozích letadlech bylo 
pět únosců, v tomto jen čtyři. Řídil jej 
Libanonec Zijád Sámir Džarráh.
Jižní věž WTC se zřítila v 9:59, tedy 56 
minut poté, co byla zasažena. V 10:28 
se zhroutila i severní věž a spolu s ní 
byla zničena i budova hotelu Marriott.
Už v 10:10 se sesunula část budo-
vy Pentagonu. Jako poslední spadla 
v 17:25 nižší 47patrová budova číslo 7 
Světového obchodního střediska. Zni-
čeno bylo celé centrum, pokryly ho 
trosky ze dvou věží a všudypřítomný 
prach.
Počet obětí všech útoků činí 2977. Za-
hynulo též všech 19 útočníků a 411 
hasičů, záchranářů a policistů.
Nejvíc obětí si vyžádaly útoky na Svě-

tové obchodní centrum. Celkem tam 
zahynulo 2606 osob. Mezi ně je zapo-
čítáno 147 lidí na palubě unesených 
letadel. V době útoku bylo v centru 
14 154 lidí. V severní věži zahynulo 
v zasažených patrech a nad nimi 1366 
osob, v jižní pak 618, protože v té za-
čala evakuace hned po nárazu prvního 
letadla. Asi dvě stě lidí ukončilo svůj 
život skokem z věží zachvácených pla-
meny. Mnozí se snažili dostat na stře-
chu. Doufali, že je zachrání vrtulníky, 
jenže dveře na střechu byly zavřené 
a neexistoval ani plán záchrany vr-
tulníky, které by stejně kvůli hustému 
dýmu nebylo možné použít.
Při zásahu na místech atentátu zahy-
nulo 343 hasičů, 87 příslušníků pří-
stavní stráže a 28 newyorských poli-
cistů.
V budově Pentagonu zahynulo 125 
lidí včetně 36 civilních zaměstnanců 
ministerstva obrany USA. Dalších 59 
obětí bylo na palubě boeingu, který 
do něj narazil. Pád stroje společnosti 
United u pensylvánského Shanksville 
si vyžádal 40 obětí.
Pečlivě naplánovaný teroristický útok 
zcela zaskočil Spojené státy. Bylo to 
teprve podruhé v historii, kdy byla 
napadena kontinentální část Spo-
jených států. 11. září 2001 změni-
lo nejen celou Ameriku, ale i celý 
svět. Změnilo dokonce naše myšlení. 
V našich myslích už navždy zůstanou 
emoce, které jsme při těchto šokují-
cích událostech prožívali, a zároveň 
pochybnosti, že realita může být ještě 
horší, než jsme se původně domnívali.

Zdroj: Pavel Zuna – Slavné dny
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Stalo se v letech končících jedničkou (od roku 1945)
Rok 1951
• Založen Závodní klub Šardičan.

Rok 1961
• Dostavěna a do provozu dána nová budova MNV a zdravotního střediska.
• Na ústředním závodu (tzv. UZ) se buduje železniční trať do Dubňan – odvoz lignitu.
• V obecním domě (pošta č. p. 470) se budují obecní byty.
• První let člověka do vesmíru – J. Gagarin.

Rok 1971
• Šardičtí úspěšně vystupují na Slováckém roku v Kyjově.
• V srpnu velká vedra, přes 30 °C.
• Poprvé se koná oslava 1. máje v Šardicích.
• Předsedou MV NF po Janu Láznovi František Vavřina – vrácen do funkce ředitele školy.
• Dr. Rudolf Hurt dodává strojopis Dějiny Šardic ke schválení.

Rok 1981
• Volby do zastupitelských orgánů.
• Komunisté oslavují 60. výročí vzniku KSČ.

Rok 1991
• Rok dalšího desetiletí. Stále zdražování zboží a služeb.
• Obavy z úniku zemního plynu při průzkumném vrtu nad Karlínem – 13. 5.
• Marný boj Moravanů a Slezanů ve státoprávní uspořádání.
• Zvyšuje se kriminalita všeho druhu.
• Válka v Perském zálivu.
• Ukončeny pohřby z domu zemřelého, první obřad v místním kostele.
• Bratrovražedný boj v Jugoslávii.
• Rezignace prezidenta M. Gorbačova.
• Zánik SSSR, místo toho SNS – Společenství nezávislých států.

Rok 2001
• Změna fotbalových práv z TJ Baník Šardice na TJ ŽHS Šardice a nový název fotbalového oddílu.
• Zdražení všeho, na zdražení plynu a elektřiny občané reagují zajišťováním dříví a uhlí na topení.
• Sčítání lidu, domů a bytů.
• 9. 5. natáčela ČT rozhovor s občany, kteří byli v soudním sporu s firmou Neoklas. Pořad byl vysílán v televizi 31. 7. 

s názvem Klekánice – Vesničko má rozkradená.
• V květnu u nás ČT natáčela pořad „Osudové okamžiky“ pojednávající o důlní katastrofě na Dole Dukla v roce 1970. 

Vypovídali v něm naši občané – pamětníci této smutné události.
• 11. 9. napadení USA, i u nás 14. 9. vyhlášen jako Den smutku k uctění památky zahynulým v USA.
• 7. 10. USA provedly útok na teroristické cíle v Afghánistánu, jako odplata za napadení z 11. 9.
• Nedostatek vláhy na polích, pršelo až v září, již v prosinci přišla zima.

Rok 2011
• V lednu mnoho sněhu, málo pršelo – pršelo až 15. 5. , v červnu málo slunných dnů – jen 15 °C, v srpnu velká vedra 

(35 °C), pěkný podzim, přestože v září a říjnu málo pršelo a deště bylo třeba, velmi dobrá úroda hroznů ve vinohra-
dech, první mrazíky od 13. 11. – do konce roku bez sněhu.

• Opravena podlaha v obecní hale U Orla.
• Lékaři se svými odboráři vyhlásili akci „Děkujeme – odcházíme“ za zvýšení platů + další požadavky.
• 90. výročí založení Orla v obci – žádná oslava se nekonala.
• Sčítání lidu, domů a bytů.
• Věku 100 let se 8. 5. dožil Petr Fišman (č. p. 29). Zemřel 15. 12. 2011.
• Zahájení rekonstrukce střechy ZŠ T. G. Masaryka.
• Dokončení výstavby kanalizace v Dědině a v Zemkově ulici.
• 18. prosince zemřel bývalý prezident Václav Havel.

Ing. Oldřich Nedůchal 
kronikář obce
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Lovec autogramů

Návrat ke starým tradicím – díky lockdownu

Jak se ze Sparťana málem stal Slávista

Psal se rok 1996. Úterý 5. března, všu-
de ještě plno sněhu, a já se vypravil na 
čtvrtfinálové utkání svého největšího 
sportovního rivala – pražské Slávie. Ta 
hrála s tehdejším nejlepším mužstvem 
Itálie, slavným AS Roma, a já byl svěd-
kem heroického výkonu Slávie, která 
namistrované Italy porazila 2:0. Stra-
hov, kde se utkání hrálo, byl i za zimní-

V minulém čísle našeho zpravodaje byl 
vyhlášen výsledek soutěže „Šardičáci 
v akci“ a současně byly zveřejněny fo-
tografie vítězných obrázků. K jednomu 
obrázku, konkrétně tomu, kde byl za-
chycen zadní díl krojové ženské jupky, 
bych chtěla uvést, proč tato fotografie 
vznikla a co tomu všemu předcházelo.
K zaslání fotografie nebyl ani důvod 
přihlášení se do soutěže, spíše jsem 
se chtěla podělit o zkušenost, jak se 
i v tzv. lockdownu dal čas dobře využít. 
A samozřejmě také přispět k upoutání 
pozornosti k bohatosti ručních prací, 
které naši předci uměli, rozvíjeli a vy-
užívali jak ke své radosti, tak k oboha-
cení krásy svého ošacení. A dnes jsou 
již některé techniky a výsledky jejich 
práce pozapomenuty.

Josef Čech

Ludmila Špérová

ho počasí beznadějně vyprodán. Při zá-
věrečné děkovačce, která se konala před 
stadionem, jsem potkal dvě dámy řadí-
cí se ke slávistické historii. Tou první 
byla paní Jarmila Bicanová (manželka 
největší ikony Slávie Pepi Bicana) a tou 
druhou paní Blanka Ziková, sekretářka 
Slávie. Na rovinu jsem jim řekl, že jsem 
Sparťan ze Šardic, z rodiště Ivo Kno-
flíčka. A že bych chtěl jet na odvetu do 
Říma. Paní Blanka mi s úsměvem na 
rtech řekla, abych si koupil slávistický 
šál a druhý den za ní přišel do kance-
láře, kterou měla ještě na staré dřevě-

V době, kdy se v důsledku pandemie 
začal omezovat pohyb na veřejnosti, 
jsem si chtěla splnit svůj dávný sen – 
vyrobit a tím i ozdobit jupku k žen-
skému stejnokroji „správou“, kterou si 
naše maminky a babičky vyráběly ruč-
ně z různých šňůrek. Dnes už se tato 
ozdoba nedělá – na práci je náročná 
a taky ji nahradila strojově vyráběná 
krajka, kterou můžeme v obchodech 
sehnat v mnoha různých provedeních. 
Také družstva zabývající se výrobou 
krojů tuto techniku nepoužívají. Zá-
stupce jednoho družstva sdělil, že 
šňůrkovou ozdobu nahrazují výšivkou 
přímo na látku.
A tak v době, kdy jsme se všichni mu-
seli zdržovat doma, jsem podle jupky, 
kterou mi zapůjčila Mgr. Katka Lesov-
ská, začala pracovat nejdříve na návrhu, 
poté na přípravě a nakonec i na vlastní 
nášivce. Práce to byla, jak se říká „titěr-

ná“, vyžadovalo to značnou trpělivost, 
ale nakonec se dílo zdařilo.
Přikládám ještě několik fotografií, které 
zachycují postup práce.

né Slávii. A tak se i stalo (musel jsem 
si vypůjčit peníze od mého pražského 
strýce). Překvapilo mě, že na stole pod 
sklem měla fotografie, jak říkala, svých 
miláčků Kukiho a Knoflíčka (Pavla 
Kuky a Iva Knoflíčka). Vyplnil jsem 
přihlášku na zájezd do Říma a bylo to. 
Paní Blanka mi vysvětlila, že Slavia do-
stala z Říma 2 000 lístků a 1 600 jich už 
je prodaných. Brzy už nebude mít ani 
jeden. Byl jsem tedy rád, že jsem měl 
takové štěstí.
Dne 18. 3. odpoledne už jsem znovu 
stál na staré Slavii a čekal na odjezd. 
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Nastalo velké dusno, v Praze mě mno-
ho fotbalových fanoušků zná. Co jsem 
schytal urážek typu „ty šmejde spar-
ťanskej, kariéristo, kabátníku“ atd. Vše 
zachránila vedoucí výpravy Blanka 
Ziková se slovy „to je Sparťan z rodiš-
tě Ivo Knoflíčka“. Paní Blanka řekla, že 
Moraváci jsou nejlepší lidé. Já vytáhl 
litr slivovice a byl klid.
Cesta do Říma i se zastávkami trvala 
15 hodin. Ráno 19. 3. v 7:00 jsme při-
jeli před hotýlek kousek od stadionu, 
kde jsme se ubytovali. Měli jsme i svou 
průvodkyni. Každý se osprchoval a už 
v 9:00 byla okružní prohlídka Říma. 
Řím mě očaroval. Navštívili jsme slav-
né Colosseo, kde se konaly souboje 
gladiátorů, pak největší římskou ulici 
„Via Veneto“, slavnou fontánu di Tre-
vi, o které se traduje, že kdo do ní hodí 
minci, brzy se do Říma vrátí (vhodil 
jsem pětikorunovou minci a pověst ne-
lhala, Řím jsem navštívil ještě dvakrát). 
Největší šok jsem však zažil ve Vatiká-
nu, kde jsem se dostal na vzdálenost 50 
metrů k papežovi Janu Pavlu II., který 
právě z okna pronášel poselství k lidu. 
Tento příjemný šok jsem zapil nejdraž-
ším pivem v životě, za 15 DM (300 Kč). 
Ve Vatikánu je stoprocentní přirážka. 
Po prohlídce Říma a Vatikánu byl na 
pokojích odpočinek neboli siesta.
V 19:00 jsme jeli na stařičký olympijský 
stadion (stadio Olimpico) pro celkem 
80 000 lidí. Uvedu sestavy – AS Roma: 
Cervone, Annoni, Aldair, Lanna, Mo-
reiro, Giannini, Di Biagio (Statuto), 
Carboni, Fonseca (Cappioli), Balbo, 
Totti. Trenér Carlo Mazzone. Slávia: 
Stejskal, Kozel, Hyský, Suchopárek, Pě-
nička, Poborský, Lerch (Štajner), Bejbl, 
Krištoflík (Vávra), P. Novotný, Šmicer 
(Vágner), trenér Cipro. V hledišti nás 
bylo celkově 64 000 diváků. Kotel nás 
přivítal bouřlivým pokřikem „čekisto 
komunisto“. My na ně zase oplátkou 
„Italiáno bastardo“ nebo „Italiáno ma-
fiozo“. Bylo to rizikové utkání. Od Italů, 
kteří celý zápas řvali „Róma, Róma, aré, 
aré“ jsme byli odděleni třímetrovým 
plotem a hlídalo nás asi 200 policistů.
Italové vyhráli po gólech Moriera 
a Gianniniho 2:0 a prodlužovalo se. 
V nastavení dal Moriero na 3:0 a na 
stadionu vzplály ohně, 64 000 fanatiků 
chtělo víc, čtvrtý a pátý gól. Šok nastal 
ve 113. minutě nastavení. Náhradník 
Štajner vyhrál souboj, sťukl míč Vávro-

vi a ten dal postupový zlatý gól. Na Sta-
dio Olimpico bylo těch 10 minut ticho 
jak v hrobě. Byl to infarktový zápas, byl 
jsem prostě v pekle, kde šlo o život. Sl-
zel jsme radostí. Do konce utkání jsme 
řvali „Slavia, Slavia aré, aré“. V Turecku 
a Itálii to není vášeň, ale čirý fanatis-
mus. A při zápasech, které se nevyvíjejí 
podle přání domácích fanoušků, jde 
o zdraví a o život. Je to jižanský tempe-
rament.
Byla to nejšťastnější prohra v životě. 
Takový zápas se povede jednou za 10 
let. Ten večer to byl evropský fotbalový 
zázrak.
Po zápase nás obklopilo snad 1000 ital-

ských policistů, aby nenastal nějaký 
masakr s domácími fanoušky. Asi po 
dvou hodinách nás policisté doprovo-
dili ze stadionu až do autobusů. Násle-
dovala cesta zpět do hotýlku a rychle 
spát. V autobuse na cestě domů jsem 
vytáhl druhý litr slivovice a už jsem ne-
byl šmejd, ale zlatý Pepíček. Chtěl jsem 
s nimi jet i na semifinále do Bordeaux, 
ale měl jsem zlomenou ruku, tak z toho 
sešlo.

Na závěr přikládám tři fota. První foto 
Colosseo, druhé foto vatikánské pivo 
a třetí foto Svatopetrské náměstí, ve 3. 
patře vpravo papež Jan Pavel II.
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Hruškový salát se sýrem a ořechy

Podzimní recepty

3 ks hrušek

1 lžíce másla

50 g vlašských ořechů

2 lžičky cukru

50 g listového salátu

100 g modrého plísňového sýru

balzamikový ocet

Hrušky oloupeme, nakrájíme na mě-
síčky a vykrojíme jádřince. Pokrájené 
hrušky opečeme na rozehřátém más-
le na pánvičce, přidáme rozpůlené 

Celé koleno vložíme do hrnce s vodou 
a necháme hodinu pomalu vařit. Do 
vody ke kolenu přidáme kořenovou 
zeleninu, sůl a bobkový list. Po hodi-
ně vaření koleno vyndáme a lehce na-

vlašské ořechy, vše posypeme cukrem 
a necháme zkaramelizovat. Karame-
lizované hrušky s ořechy poklademe 
na natrhané listy salátů a posypeme 

řízneme kůži po celém povrchu masa. 
Koleno dáme do pekáčku s nahrubo 
pokrájenou cibulí a okořeníme. Podli-
jeme černým pivem, přidáme pokráje-
né sušené švestky a dáme péct do trou-

nahrubo nakrájeným modrým plísňo-
vým sýrem. Pokapeme troškou balza-
mikového octa a podáváme s čerstvou 
bílou bagetkou.

by na 160 stupňů na 2 hodiny. Během 
pečení maso několikrát otočíme. Po 
dvou hodinách zvýšíme teplotu na 220 
stupňů, aby se dopekla kůrčička. Podá-
váme s chlebem a výpekem z kastrolu.

Pečené vepřové koleno na černém pivě a švestkách

1 ks (800 g) vepřového kolena

½ litru černého piva

1 hrst sušených švestek

3 ks mrkve

1 ks menšího celeru

2 ks střední cibule

2 lžičky kmínu

1 lžička pepře

2 lžičky soli

bobkový list
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PRODÁVÁTE NEMOVITOST?
BEZPEČNÝ PRODEJ VAŠÍ NEMOVITOSTI 
POMOCÍ PROFESIONÁLNÍCH VIDEOPROHLÍDEK

POZEMKY DOMY

BYTY SKLEPY

Jan Vystoupil

jan.vystoupil@finrealinvest.cz
www.janvystoupil.cz

+420 774 999 016

PRO SVÉ KLIENTY AKTUÁLNĚ HLEDÁM:
›   Rodinný dům, ideálně s větším pozemkem
›   Stavební pozemky různých velikostí 
›   Vinný sklep nejlépe s vlastním vinohradem
›   Starší rodinný dům k rekonstrukci
›   Rekreační objekty (apartmány, vinné sklepy, chaty a chalupy)
›   Ornou půdu pro hospodaření
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